
2002.  november 28.    3  SZARVAS ÉS VIDÉKE

Mihaleczné Kovács Mária jegy-
zõ elõterjesztése szerint a 2002.
évi költségvetési elõirányzat III.
negyedévi teljesítése az összessé-
gében mintegy 10 százalékos le-
maradás ellenére jónak mondha-
tó. A 2,7 milliárd forint tervezett
bevételbõl eddig 2,4 milliárd folyt
be az önkormányzat kasszájába. A
lemaradást részben az okozza,
hogy a támogatással megvalósult
beruházásokra az elnyert összege-
ket csak azután kapja meg az ön-
kormányzat, miután a költségek-
kel eszámolt. A beszámolót érintõ
idõszak után októberben jelentõs
támogatások érkeztek meg, derült
ki a jegyzõ beszámolójából.
Ugyancsak az építkezések termé-
szetével hozható kapcsolatba,
hogy kevesebb a kiadás is mint a
tervezett idõarányos része. A be-
ruházások költségeinek elszámo-
lása is az év utólsó negyedére vár-
ható. A következõ év költségve-
tésének még csak a koncepcióját
fogadták el a képviselõk, jóval a
határidõ � december 15 � elõtt. A
tervezetet az országgyûlés költség-
vetési törvényjavaslatának figye-
lemben készítették elõ a hivatal
dolgozói a jegyzõ Mihaleczné Ko-
vács Mária irányításával. Várható a
költségvetési bevételek emelke-
dése egyrészt az átengedett szemé-
lyi jövedelemadóból � a mérték
21,3 százalék � valamint abból,
hogy a gépjármû súlyadó teljes
mennyisége az önkormányzatok-
nál marad. A szabálysértési bírsá-
gokból befolyt összegek szintén
az önkormányzatoknál marad-

Jövõre 3 milliárd
A régi és az új költségvetés is szerepelt a napirenden a
szarvasi képviselõ- testület múlt csütörtöki ülésén, mely
az újonnan megválasztott képviselõk elsõ rendes, tényle-
ges munkával töltött ülése volt. Az önkormányzat folyóévi
gazdálkodása mind a bevételeket mind a kiadásokat te-
kintve némi lemaradást mutat, a jövõ év költségvetési ter-
vezete pedig korábbi évekhez viszonyítottan nagyobb hi-
ánnyal indult elsõ megtárgyalásra.

nak. Az önkormányzat saját bevé-
teleinek emelkedésére is számít,
a helyi adóbevételek 5,8 százalé-
kos növekedésével kalkuláltak a
költségvetési koncepció készítõi.
Legnagyobb mértékben az úgyne-
vezett felhalmozási és tõke jelle-
gû bevételei nõnek a városnak,
melyek nem egyebek, mint a kü-
lönbözõ pályázatokon elnyerhe-
tõ összegek. A bevételeket összes-
ségében várhatóan mégis megha-
ladják a kiadások, együttesen
mintegy 380 millió forinttal. A ki-
adási oldal 77 százalékát mûkö-
désre � bérekre, járulékokra �
fogja költeni jövõre az önkor-
mányzat, 247 ezer forintot tesz-
nek ki a fejlesztési jellegû kötele-
zettségvállalások, köztük na-
gyobb összegekkel a Városi Gyógy-
fürdõ építésére, a gimánzium re-
konstrukciójára, a Mangol csa-
padékvízelvezetésére fordítandó
önkkormányzati önerõ. A költ-
ségvetési koncepció tartalmaz
150 millió forint mûködési és
230 millió forint felhalmozási hi-
telfelvételt. Ezek együtt nem köze-
lítik meg azt az összeget melyet az
Önkormányzati Törvény a város
számára lehetõvé tesz. A képvise-
lõk a januárban esedékes elsõ for-
dulós tárgyalásra bocsátották a 2
milliárd 900 millió forintos fõ-
összegû költségvetést azzal a meg-
egyezéssel, hogy a végleges költ-
ségvetés elkészítése elõtt szigorú-
an számba veszik az önkormány-
zat kötelezõ és önként vállalt fel-
adatait.

K.Zs.

Mindezek elõtt a kar fõigazga-
tója, dr. Bukovinszky László kö-
szöntötte a Tudomány Napja
tiszteletére rendezett szarvasi
rendezvény hallgatóságát, akik-
nek ezt követõen Szabó Pálné
dr. tartott rövid összefoglalót.
Ebben Tessedik korrajzából in-
dulva, Széchenyi István életmû-
vén át a nagyvilág hazai tudo-
mányos eredményeinket elisme-
rõ megnyilatkozásaiig jutott el,
optimista bizalomra buzdítva
kutatót, tanárt, diákot egyaránt.

Gergely János professzor elõ-
adását azzal kezdte, hogy a ku-
tyaeledelt is úgy hirdetni, mint
ami az immunrendszert erõsíti,
tudományosan nézve már erõs

Az immunológiáról
A Tudomány Napja köré szervezett, egész novemberben tar-
tó eseménysorozat egyik állomása volt a Tessedik Sámuel
Fõiskola Mezõgazdasági Víz és Környezetgazdálkodási
Karán, hétfõn délután. A rendezvényen Gergely János pro-
fesszor, akadémikus tartott elõadást �Mit várhatunk száza-
dunkban az immunológiától� címmel, majd a 75 éves isko-
latörténeti kiállítást nyitotta meg dr. Demeter László.

túlzás. Az áltudományok erõtel-
jes bírálata mellett röviden vá-
zolta az immunológia lényegét,
az emberi immunrendszer ket-
tõs szerkezetét, s azt, hogy ezen
tudomány eredményei milyen
jogos elvárások, gyógyító eljárá-
sok felé tesznek lépést a követ-
kezõ évtizedekben.

Az elõadást követõen dr. De-
meter László fõiskolai adjunk-
tus, a 75 éve mûködõ szarvasi
agrár-szakember képzés tisztele-
tére összeállított kiállítást meg-
nyitva azt hangsúlyozta: a szar-
vasi mezõgazdadsági képzés-
ben milyen régóta van jelen a
tudományos igényû kutatómun-
ka.                                                T. L.

Szokásos szerdai hírei között
Babák Mihály polgármester elsõ-
ként azt a jó hírt osztotta meg la-
punk olvasóival, hogy megkap-
ta a város a szakorvosi rendelõ
liftjéhez a 10 millió forintos pá-
lyázati támogatást. Elmondta azt
is, hogy ez a beruházás ötven
százaléka, a 10 millió forint ön-
erõvel egy kicsit gondban lesz-
nek, de megpróbálják majd elõ-
teremteni. Ugyancsak pályázati
forrás érkezésérõl számolt be, a
Lengyel-palota felújításához ér-
kezett 4,43 millió forint a város-
háza kasszájába. Továbbfûzve a
gondolatokat Babák Mihály ar-
ról szólt, hogy pénteken a Len-
gyel-palotának és a Mittrovszky-
kastélynak is rész-átadását tart-
ják, miután az eddigi pályázati
forrásokkal el kell számolni. A
múlt heti testületi ülés témái kö-
zül az étkezési térítési díjak mó-
dosításáról szóló rendeletmódo-
sítást említette a polgármester, a
módosítás után az ötven száza-
lékos étkezési térítési díjkedvez-
ményt többen tudják igénybe
venni, mint eddig.

A polgármester hírei
Híreinek másik fele a költség-

vetés parlamenti vitájához kap-
csolódott, de � mint elmondta �
ez Szarvast és Békés megyét is
érinti, mégpedig érzékenyen. A
kormány ugyanis nem finanszí-
rozza közvetlenül a szeptembe-
ri közalkalmazotti, átlagosan öt-
ven százalékos béremelés
2003-as többletköltségeit, az
önkormányzati szövetségek szá-
mításai szerint a jelenlegi közal-
kalmazotti központi bérfinan-
szírozás ötven százalékos, a
többit az önkormányzatoknak
kellene elõteremteni, s ez ellen
rengeteg önkormányzat és az
önkormányzati szövetségek is
tiltakoznak. A bérek miatt a for-
ráshiányos önkormányzatok
száma megtöbbszörözõdik �
mondta Babák Mihály � és a ter-
vezett kormányzati forráspótlás
feltételei � a gépjármûadó bevé-
telek, iparûzési adó bevételek,
SZJA bevételek beszámítása �
az önkormányzatok bevételei-
nek államosítását jelentik.

Elmondta a polgármester azt
is, hogy a fogyatékosügyi és a ki-

sebbségi támogatások különbö-
zõ tárcáknál lévõ pénzforrásait
összegyûjtötte, s eljuttatja az
érintetteknek, azzal a kérés-
sel ,  próbáljanak minél  több
csatornán pénzt szerezni mû-
ködésükhöz, terveik megvalósí-
tásához.

A kassza rovatból a héten
megtudtuk, hogy a forgalomirá-
nyító lámpák mûködésére 155
ezer forintot, a mozi filmköl-
csönzésére 152 ezret, a könyv-
tár könyvvásárlására 70 ez-
ret, tisztítószerekre 54 ezret,
az intézmények telefonkölt -
ségeire 654 ezret, a testületi
ülések közvetítésére 112 ez-
ret, mobiltelefonok díjaira 172
ezret fizettek ki az elmúlt idõ-
szakban.

Végezetül Babák Mihály arról
adott hírt, hogy Józsa Lajos a
megyei közigazgatási hivatalnál
tett észrevételeket, az ötven ol-
dalra rúgó dossziét a hivatal to-
vábbította Szarvasra, a polgár-
mester pedig a testület elé ter-
jeszti újra Józsa Lajos észrevéte-
leit, kifogásait.

Elsõként bemutatkozott a
képveselõ-testület új idegenfor-
galmi bizottsága, melynek tagjai:
Závoda Ferenc és Hodálik Pál,
külsõ tagjai: Stafira Árpád és
Glózik Klára, az elnöke pedig
Hetényi István, aki tájékoztatta a
résztvevõket az utóbbi esztendõk
eredményeirõl és felvázolta terve-
iket. Szerepeltek utóbbiak között
a már kezdés elõtt álló beruházá-
sok, mint például a Kossuth utcai
gyógyfürdõ, olyan elképzelések,
melyek a megvalósíthatósági ta-
nulmányterv elkészüléséig jutot-
tak el mint az Erzsébet-ligetbe ter-
vezett termálfürdõ. Hetényi István
most is felhívta a figyelmet a Holt-
Körös vízminõségének megóvá-
sára, mely ezidõtájt, mikor folya-
matosan gond van a part közelé-
ben lévõ szennyvíztisztító telep
mûködésével, eléggé nehéz fel-
adatnak tûnik. A tervek között
szerepel, hogy folytatni kell a már
ismert városi események megren-

Lemondtak
Tusjak Tamás a most kezdõdõ

önkormányzati ciklusra újonnan
megválasztott kévpiselõ úgy dön-
tött, hogy lemond az õt ezért a
munkájáért megilletõ mindenko-
ri tisztletdíjának 15 százalékáról.
Ugyancsak lemondott, mégpedig
teljes tiszteletdíjáról Józsa Vilmos,
aki úgy mint az elõzõ ciklusban
most is a Mûvelõdési és Oktatási
Bizottság külsõ tagja. A két köz-
életi ember ugyanakkor kérte,
hogy a város önkormányzata az
így megtakarított összeget a Szar-
vasi Nagycsaládosok Egyesülete
támogatására ajánlja fel. A válasz-
tási kampányban egyébként mind-
ketten ennek a szervezetnek a je-
löltjeként indultak.

Az adó az idegenforgalmat szolgálja
Szarvason 2001-ben 31 magán-szálláshelyet regisztráltak a
tourinform irodában, közülük senki nem fizetett idegenfor-
galmi adó, 2002-ben a regisztrált szálláshelyadók száma 22
volt és ketten fizettek be idegenforgalmi adót. Tulajdonkép-
pen pusztán ezek az adatok, azaz a velük leírható tény elég
lett volna ahhoz, hogy ismét napirendre kerüljön a szarvasi
turizmus ügye, de azon az idegenforgalmi fórumon, melyet
november 25-én, hétfõn rendeztek, nem innen közelítették
meg a város idegenforgalmának aktualitásait.

dezését, jobb helyzetbe kell hoz-
ni a viziturizmust, fejleszteni a
városi strandot. Szóba került a
Lovas Világtalálkozó megrendezé-
sének ügye is, azzal a szomorú ta-
pasztalattal, hogy anyagiak híján
szarvasi IV. után az V. Nemzeti
Lovasfesztivált már nem tudták
megrendezni.

A turizmus rendelkezésére álló
központi források csökkenésére
lehetett következtetni Petõné
Dedák Angéla, a Magyar Turizmus
Rt. Dél-alföldi Regionális Marke-
ting Igazgatóságának vezetõje tá-
jékoztatójából is. Elmondta,
hogy vezetõségváltás, egyben
marketing-terv váltás történt a
Magyar Turizmus Rt. élén. A koráb-
binál kisebb önállóságot kap a
Dél-alföldi régió, mivel az ország
turisztikai egységeit �Budapest�,
�Balaton� és �Belföld� kategóriák-
ban határozták meg. Szólt a jövõ-
re megjelenõ turisztikai kiad-
ványokról, kiállításokról, köztük

az Utazás 2003. Kiállításról, me-
lyet március 20 és 23 között ren-
deznek meg és melynek díszven-
dége a Dél-Alföld lesz.

Ez az a kiállítás, melyen Szarvas
a tourinform iroda révén évrõl-
évrre megjelenik a marketing
igazgatóság standján, a Békés Me-
gyei Kézmûves és Iparkamara se-
gítségével. Már tavaly is felmerült
a kiállítás után, talán Szarvas is
megérett rá, hogy önállóan jelen-
jen meg a rangos turisztikai ese-
ményen. A mostani fórumon véle-
ményeket kértek errõl az idegen-
forgalom szereplõitõl. Kiderült,
ez elsõsorban anyagi kérdés. Az
önálló megjelenés attól függ, az
idegenforgalmi vállalkozók rá-
szánják-e a szükséges pénzt.

Csak ezután került szóba az a
statisztika, mely tudósításunk be-
vezetõjében szerepel. A számok
azt mutatják, mintha nem adná-
nak ki magánszemélyek nyáron
üdülõket a Szarvasra érkezõ ven-
dégeknek, pedig ez aligha fedi a
valóságot. Abádszalókon, ahol
6000 ember él, az idegenforga-
lomból befolyt összeg 16 ezer fo-
rint volt idén. Szarvason, a  szin-
tén jó adottsággokkal rendelkezõ
városban az önkormányzat
kasszája 2 millió forinttal gazda-
godott az idegenforgalmi adó ré-
vén. Glózik Klára a torurinform
iroda vezetõje arra hívta fel a fi-
gyelmet, hogy ez az az adónem,
melynek minden forintjához az
állam ugyanannyi támogatást ad.
Ez az összeg fordítható a város
idegenforgalmi marketingjére, ki-
állításokon való részvételre, kiad-
ványokban való megjelenésre,
önálló kiadványok megjelenteté-
sére. Mindez érdeke mindenki-
nek, aki turizmusból bevételre
számít. Az iroda vezetõje elmond-
ta azt is, most egy szállás és étter-
mi katalógus megjeletetésére ké-
szül, melyhez máris várja a szál-
lásadók és étterem üzemeltetõk
jelentkezését.                               K.Zs.

A szakellátás megy ...
Folytatás az 1. oldalról
Az elõterjesztés pedig utalt az

EDDSZ Szarvasi Alapszervezete
november 6-iki levelére, mely-
ben a tagok közölték, hogy a
szakrendelésnek a békéscsabai
kórházhoz való integrálását el-
fogadják. Nem utólsó szempont
az sem, hogy így nem a város-
nak kellene gondoskodni azok-
nak az úgynevezett minimum-
feltétleknek a meglétérõl, me-
lyeket rendelet határoz meg és
amelyneknek megfelelni újabb
és újabb kiadásokat jelent a vá-
rosnak.

Ugyanakkor a képviselõk �
többen más, hasonló helyzet-
ben lévõ intézmény, város veze-
tõjével folytatott tapasztalat-cse-
re után � megfogalmazták aggá-
lyaikat is: Vajon ugyanolyan
színvonalú ellátást kapnak az
átadás után is a szarvasiak mint
korábban? Van-e biztosíték arra,

hogy nem szünnek meg szakel-
látások? Biztos-e, hogy minden
szakrendelés itt marad Szarva-
son? Van-e valódi elõnye az át-
adásnak? Kiderült az is, hogy
négy év múlva a városnak van
lehetõsége arra, hogy visszave-
gye az egészségügyi szakellátási
feladatot és, hogy az átadás nem
zárja ki, hogy a város támogassa
a egészségügynek ezt a területét.
A téma feletti hosszas vita, ér-
vek és ellenérvek megfogalma-
zása után a képviselõk 12 igen
szavazattal hat tartózkodás mel-
lett elfogadták a határozati ja-
vaslatot az átadásról. Jövõ héten
rendkivüli ülésen tárgyalnak ar-
ról, hogy milyen kikötéseket
tartalmazzon az a szerzõdés-ter-
vezet, melynek nyomán meg-
kezdõdnek a konkrét tárgyalá-
sok a város és a megye önkor-
mányzata között.

K.Zs.

Rendeleteket módosítottak
Folytatás az 1. oldalról
Sokunkat érintõ változás,

hogy ezután kerti hulladékot ár-
talmatlanítani elsõsorban kom-
posztálással kell. Elégetni csak
indokolt esetben, megfelelõ lég-
köri viszonyok között, külön
jegyzõi engedéllyel lehet. A kép-
viselõk valamennyien egyetér-
tettek abban, hogy ez a tilalom
azoknak a számát fogja bõvíte-
ni, melyeket igen nehéz lesz be-
tartatni.

Következõ döntésükkel a
képviselõk a 2003. január 1-tõl
érvényes ivóvízellátási és
szennyvízelevezetési szolgálta-
tás díjait hagyták jóvá. Eszerint
a vízdíj a lakosság számára 88
forint, az önkormányzat számá-
ra 142 forint, a hatóság számára
173 forint lesz köbméterenként.
A lakossági szennyvízdíj 108,9
forint, az önkormányzati 155,7
forint, a hatósági szennyvízdíj
pedig 173,8 forint lesz.

Elfogadták a képviselõk a
jövõ évi vízkárelhárítási intéz-
kedési tervet, melyet az õszi fe-
lülvizsgálat alkalmával tapasz-
taltak alapján készítettek el a
szakemberek. Szerepel ebben,
hogy tobább kell folytatni a bel-
területen lévõ csatornák kar-
bantartását, mindenütt meg kell

teremteni a csapadékvíz elveze-
tésének lehetõségét, pótolni
kell az önkormányzat tulajdo-
nában lévõ közcélú vízi létesít-
mények üzemeltetési engedélye-
it. Nagy feladatot jelent az ön-
kormányzat tulajdonában lévõ
mintegy 450 kilométer földút
vízelvezetõ árkainak megásása,
karbantartása. Az intézkedési
terv tartalmazza, hogy folyama-
tos figyelmet, karbantartást igé-
nyelnek az árvízvédelmi körtöl-
tések és az egyéb belvízvédelmi
mûvek. A feladatokhoz a szük-
séges anyagiakat mindenek elõtt
pályázatok útján kívánja az ön-
kormányzat elõteremteni.

Az elõterjesztések között sze-
repelt még az önkormányzat
harmadik negyedéves gazdálko-
dásáról szóló beszámoló és a
város 2003. évi költségvetési
koncepciója. Ezekrõl a témák-
ról lapunk mostani számában
külön tudósításban számolunk
be. Ezen a testületi ülésen jelent
meg elõször Szarvas Város Ön-
kormányzatának 2003-2006-ig
szóló ciklusprogramja, mely
azonban még kigészítésre vár.
Ennek megtörténte után olvas-
hatják az elõttünk álló négy év
önkormányzati terveit a Szarvas
és Vidéke hasábjain.

Mikulás napi vacsora
A Szarvasi Aranykor Nyugdíjas Érdekvédelmi Egyesület vezetõ-

sége értesíti tagságát, hogy december 7-én, szombaton 18 órától Mi-
kulás napi vacsorát rendeznek a Vasipari Rt. Éttermében. A vacso-
ra (birkapörkölt, pacalpörkölt, frissensült) után zene, tánc, tombo-
la. Vacsorajegyeket november 10-tõl november 30-ig vásárolhatnak
az egyesület irodájában, ügyeleti idõben (tagoknak 850 ft, vendé-
geknek 900 Ft).

A vizi turizmusban is vannak még kiaknázatlan lehetõségek


